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Dr. Li Hsi-Mou (李熙謀博士), PhD (Harvard), MSc (MIT) (11 October 1896 - 26 February 1975), 

a notable educator, electrical engineer, and politician in the Republic of China (中華民國), was a 

dedicated Rotarian who had been 3 times charter member of 3 Rotary clubs in 3 different cities. 

Li first joined Rotary as a charter member and director of Hangchow Rotary Club (杭州扶輪社) 

when he was Dean of the College of Engineering, National Chekiang University (國立浙江大學) in 

the provincial city Hangchow (Hangzhou) (杭州) of the Chekiang (Zhejiang) Province (浙江省).  

The Club was admitted to Rotary International on 23 June 1932, and was the first Mandarin 

speaking Club in the Rotary China and Rotary World History, though the 27 charter members were 

multi-nationalities. 

When he was appointed Councillor of the Education Ministry, Li joined in 1933 the organizing 

of the Nanking Rotary Club (南京扶輪社) in the Republic’s capital Nanking (Nanjing) (南京) as a 

charter member and vice-president.  The Club was provisional since 7 December 1933 and then 

was admitted to Rotary International on 19 January 1934.  There were 29 charter members of 

multi-nationalities. 

In the year of 1948, Li was the Director of the Education Bureau in the Shanghai Municipal 

Government.  Upon the call of Dr. Chengting Thomas Wang (王正廷博士) (Rotary International 

2nd Vice-President 1945-1946), Li joined the organization of the first all-Chinese Rotary Club in 

China---Shanghai West Rotary Club (滬西扶輪社).  No doubt, the Club was Mandarin speaking.  

There were 23 charter members and the Club was admitted to Rotary International on 16 November 

1948.  Regrettably, the Club survived very short life and was terminated on 24 January 1952 due to 

unfavourable social and political environment under the communist administration since the 

establishment of the People’s Republic of China (中華人民共和國) on 1 October 1949.  

Following the Kuomintang Government, Li moved to Taiwan (臺灣) in 1949 and carried on his 

profession as an educator in various fields.   
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Sketch of Li Hsi-Mou 

 

Li Hsi-Mou (李熙謀) was born in Chekiang (Zhejiang) province of the Ch’ing Empire (大清國浙

江省嘉善縣 ).  Li’s courtesy name was Zhenwu (振吾 ).  Li studied electrical engineering at 

Shanghai Industrial and Vocational College (上海工業專門學校) (forerunner of National Chiao Tung 

University 國立交通大學).  Li later was qualified and obtained Chekiang provincial grant to study 

in the United States. 

Li obtained Master Degree of Science (MSc) in electrical engineering from the Massachusetts 

Institute of Technology in 1918.  After obtaining Doctor of Philosophy degree (PhD) from Harvard 

University, Li returned to the Republic of China. 

Li taught at the National Jinan University (國立暨南大學) (located in Shanghai) and the 

National Chekiang University (國立浙江大學) in Hangchow (Hangzhou) (杭州).  Li was the provost 

and department chair of Jinan University.  Invited by Chekiang University president Chu Ko-Chen 

(竺可楨), Li joined Chekiang University faculty and was the first Dean of its School of Engineering.  

Li was also the Provost of Chekiang University.   

In 1928, Li also became the first director of Chekiang Provincial Telephone Exchange Bureau 

(浙江省電話局) and the director of Chekiang Broadcasting Station (浙江省廣播電臺台長). 

In October 1934, Li along with Ku Yu-Hsiu (顧毓琇) and Chang Ting-Chin (張廷金) co-founded 

the Chinese Society for Electrical Engineers (中國電機工程師學會) in Shanghai.  Li served the 

Society as the first president. 

In 1941, due to Japanese invasion during the Second Sino-Japanese War, the Chiao Tung 

University in Shanghai had to move to the war-time capital of China---Chungking (Chongqing) (重

慶).  Li was appointed the Provost of Chiao Tung University.  After the war victory in 1945, Li kept 

his professor position at Chiao Tung University and was concurrently the director of Shanghai 

Education Bureau (上海市教育局局長). 

In 1948, Li was elected Representative of the First National Congress of Constitution of the 

Republic of China (第一屆國民大會第一次會議代表).  In 1949, Li was a representative of UNESCO 

for China stationed in Japan.  During the year, the seat of the central government of the Republic 

of China moved to Taipei of Taiwan (臺灣臺北). 

In 1953 from Japan, Li returned to Taipei, and became the Curator of Taiwan Provincial 

Museum (臺灣省立博物館館長), concurrently the Executive Secretary of the Atomic Energy Council 

of Executive Yuan (行政院原子能委員會執行祕書), as well as Chair of the Science Education 

Committee of the Ministry of Education (教育部科學教育委員會主任委員). 

In 1958, invited by the Education Minister Mei Yi-Chi (梅貽琦), Li served as the Deputy Minister.  

In the same year, Li concurrently to serve as the first to third director of the Institute of Electronics 

(電子研究所) when the National Chiao Tung University (NCTU) was re-established in Hsinchu (新

竹).  In 1967, Li retired from NCTU.  In 1970, Li served Soochow University as the Dean of the 

College of Science (東吳大學理學院院長). 

On 26 February 1975, Dr. Li Hsi-Mou died due to heart-attack at home in Taipei at his age 80. 
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1958 年 10 月 30 日--中華民國教育部李熙謀常務次長代表梅貽琦部長授旗童子軍戰時服務隊。 

30 October 1958 -- Deputy Minister Li Hsi-Mou, Education Ministry of the Republic of China, presented the flag to 

the Boy Scouts Wartime Service Team, on behalf of Minister Mei Yi-Chi. 

 

 
1964 年 2 月 28 日--中華民國出席在澳洲舉行的聯合國文化教育科學組織會議代表李熙謀（左） 

和程天放（右），由雪梨經香港返抵臺北。 

28 February 1964 -- Li Hsi-Mou (left) and Cheng Tien-Fong (right), representatives of the Republic of China 

attending the United Nations Cultural, Educational and Scientific Organization Conference held in Australia, 

returned to Taipei from Sydney via Hong Kong. 
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教育家扶輪人--李熙謀博士 

 
 

李熙謀博士(Dr. Li Hsi-Mou, PhD (Harvard), MSc (MIT))（1896 年 10 月 11 日-1975 年 2 月 26

日），中華民國著名教育家、電機工程師和政治家，是一位熱心的扶輪社員，是三個不同城市的三個

扶輪社的創社社員。 

李熙謀最初加入扶輪社，是杭州扶輪社(Hanghchow Rotary Club)的創社社員和理事，當時他擔

任浙江省杭州市國立浙江大學工學院院長。該社於 1932 年 6 月 23 日加入國際扶輪，是中華扶輪和世

界扶輪史上第一個使用華語的扶輪社，儘管 27 位創社社員來自多個國家。 

1933 年，李熙謀出任中華民國教育部顧問後，加入位於首都南京的南京扶輪社(Nanking Rotary 

Club)為創社社員及副社長。南京扶輪社於 1933 年 12 月 7 日成立，1934 年 1 月 19 日加入國際扶輪，

創社社員有 29 名，國籍多元。 

1948 年，李熙謀出任上海市政府教育局局長。在國際扶輪 1945-1946 年度第二副社長王正廷博

士的號召下，李熙謀加入了中華扶輪史上第一個全華人的扶輪社---滬西扶輪社(Shanghai West 

Rotary Club)。當時，這個以華語為官方語言的扶輪社有 23 位創社社員，並於 1948 年 11 月 16 日加

入國際扶輪。遺憾的是，自 1949 年 10 月 1 日中華人民共和國建政以來，中國共產黨統治下的社會和

政治環境不適合扶輪活動。因此該社壽命短短只有兩年多，於 1952 年 1 月 24 日解散。 

1949 年，李熙謀追隨中華民國國民黨政府移居臺灣，繼續從事不同領域的教育工作。 

 

生平略傳 

李熙謀生於 1896 年 10 月 11 日（大清國光緒二十二年九月初五），字振吾，浙江嘉善西塘鎮人。 

自幼聰穎絕倫，鄉里稱頌。早年負笈上海，進入上海工業專門學校(交通大學前身)攻讀電機學，繼而

考取浙江省留美官費考試，赴美國求學。1918 年獲麻省理工學院(Massachusetts Institute of 

Technology)電機工程碩士，嗣後進入哈佛大學(Harvard University)研究，得哲學博士學位後歸國。 

李熙謀曾任教於國立暨南大學（位於上海），任教務長兼系主任。李熙謀曾應浙江大學（位於杭

州）校長竺可楨邀請，加入浙江大學任教，並擔任首任工學院院長，也曾任教務長。 

1928 年，李熙謀任浙江省電話局首任局長、浙江省廣播電台台長。1929 年 12 月，杭州商辦電話

公司業務下滑，難以為繼。接國民政府交通部指令，浙江省長途電話局出資 33.68 萬元接收了商辦電

話公司。由此，長途電話、市內電話趨於統一。辟設杭州市自動電話，設置各縣電臺。並更名為浙江
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省電話局。隨即在惠興路中段興建大廈，安裝自動交換機。而這一切的操盤者，就是李熙謀。 

1934 年 10 月，為配合國民政府政策、發展工業及繁榮經濟，李熙謀與顧毓琇、張廷金在上海共

同創辦中國電機工程師學會。14 日，中國電機工程師學會於上海八仙橋基督教青年會九樓西廳舉行

成立大會，李熙謀任首任會長。 

1941 年，由於日本帝國的戰爭侵略，上海交通大學不得不遷往中國戰時首都－重慶。李熙謀應吳

保豐校長之邀，返母校擔任教務長。 

1945 年對日抗戰勝利後，交大在上海復校。李熙謀以交通大學教授兼上海特別市教育局局長，對

於收復區內的教育，多所擘畫，貢獻良多。 

1948 年李熙謀當選為中華民國第一屆國民大會第一次會議代表。1949 年，李熙謀擔任聯合國教

育、科學及文化組織(United Nations Educational, Scientific and Cultural Organization, UNESCO)

中國駐日本代表。年內，中華民國中央政府所在地遷至臺灣臺北。 

1953 年李熙謀自日本返回臺北，任臺灣省立博物館館長，兼行政院原子能委員會執行秘書、教育

部科學教育委員會主任委員。 

1958 年，李熙謀應教育部長梅貽琦之邀，接任教育部常務次長。是年交通大學在臺灣復校，成立

「電子研究所」，聘請李熙謀兼任第一任所長。1961 年，教育部與國際電信聯合會簽約，以聯合國特

別基金，在交大電子研究所之下，設立「電信電子研究中心」。交大在臺灣復校時，在美國校友功不

可沒；而居間的聯繫與募款工作，李熙謀出力甚鉅，方使交大復校的經費，得以無慮。 

1967 年，李熙謀任電子研究所所長三任期滿，功成身退，改任行政院原子能委員會專任委員。

1970 年，李熙謀受東吳大學端木愷校長之邀，任該校理學院院長，其誨人不倦之精神，老而彌篤。 

李熙謀體質強健，嚴冬仍行冷水浴。1975 年 2月 26 日，猝以心臟麻痺，逝世臺北寓所，享年八

十歲。為感懷李熙謀之貢獻，交通大學於光復校區竹湖東側，建「振吾亭」，以示紀念。 

 

李熙謀 - 中華民國政府官職資料庫 

 

1955-06-03 任 中華民國出席聯合國召開之原子能和平用途國際會議全權代表  

1958-08-18 任 中華民國出席聯合國召開之第二屆原子能和平用途國際會議首席全權代表  

1959-09-05 任 中華民國出席國際原子能總署大會第三屆常會代表  

1961-03-03 呈請辭職  教育部常務次長  

1962-09-11 任 中華民國出席國際原子能總署大會第六屆常會代表  

1964-08-12 任 中華民國出席第三屆國際原子能和平用途會議首席全權代表  

1964-08-12 任 中華民國出席國際原子能總署大會第八屆常會代表  

1966-09-16 任 中華民國出席聯合國教育科學暨文化組織第十四屆大會代表  

1967-02-01 任 五十六年特種考試國防部行政及技術人員考試典試委員  

1967-09-05 任 中華民國出席國際原子能總署大會第十一屆常會代表  

1968-10-01 任 中華民國出席聯合國教育科學暨文化組織第十五屆大會代表  
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